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Takk for at jeg får komme for å fortelle om OslofjordenEn liten disclamer, alle vil prate om torsk, mens jeg vil hovedsakelig snakke om avløp- Vet dere hvor avløpet deres ender hen?



EN FJORDS HISTORIE…

Begynnelsen av 1900-tallet: lokal
forurensning, særlig i indre
havnebasseng

1930-årene: de store vannmassene
blitt merkbart forurenset

1950- og 60-årene: rask utvikling mot 
total forurensning
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Katastrofe for friluftslivetVannet ble farget og grumset, strendene dekket av slam, svabergene med grønske



1950&1960:

TILTAKENDE 
DISKUSJON OM 

FJORDENS 
UTVIKLING
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Fun fact: Frognerbadet ble bygd som erstatning for strendene i Oslofjorden.



1954

Aksjonsutvalget 
mot 
Oslofjordens 
forurensing

1958

NIVA opprettet

1962-66

Oslofjord-
undersøkelsen 
av forurensing

1970

Oslofjord-
undersøkelsen 
2

1977

Fagrådet for 
indre Oslofjord 
opprettes
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Oslofjordundersøkelsen ble videreført frem til 1970. NIVAs anbefaling var at alle kommunene snarest reduserte fosforutslippene ved å innføre et rensetrinn med kjemisk felling på renseanleggene sine. 70-tallet ble avløprensingens tiår. 1972 Miljøverndepartementet,1974 Statens forurensningstilsyn, 1970 vedtas Forurensningsloven, 1974 lov om Vass- og kloakkavgift. 1977 Fagrådet for indre OslofjordArbeidet med å løse samfunnets forurensnings- og naturvernproblemer samlet stadig større tilslutning.De bestående renseanlegg ble bygget om til kjemisk fellingEt interkommunalt prosjekt for vestre del av Oslo samt Bærum og Asker ble igangsatt og sto ferdig i 1982 og etter det fikk alle renseanlegg rundt indre Oslofjord nitrogenrensning.Den store innsatsen pågikk frem til 80-tallet. Samtidig som vi fikk bukt med de verste problemene innen avløp vokste miljøbevegelsen i styrke og dermed også oppmerksomheten på miljøets betydning. Ambisjonsnivået ble nå hevet fra å redusere forurensnings-problemene til å sette mål om biologisk mangfold og  allmenn rekreasjon med bading og fisking i vassdrag og fjord. Nyorientering og Vannrammedirektivet fører til at det blir en bedre sammenheng mellom av vassdrag og fjord.



FAGRÅDET
FOR VANN-

OG 
AVLØPTEKNISK 
SAMARBEID I 

INDRE 
OSLOFJORD

OPPRETTET 1977
Faglig tyngde og helhetlig 
perspektiv på utfordringer / store 
investeringer. Medlemmer: 
kommunene rundt indre fjord.

KONTINUITET 
Opprettholdt og videreutviklet et 
fagmiljø med fjordkunnskap. 
Holdt trykk på samlet overvåkning 
av fjorden

FORMÅL
Koordinere overvåkning av 
miljøforholdene i en felles fjord.
Vaktbikkje: gjort anskrik når 
utviklingen går i feil retning.

HELHET
Faglig tyngde og helhetlig 
perspektiv på utfordringer som 
krever store investeringer av 
kommunene.
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I dag består Fagrådet av sju kommuner: Asker, Bærum, Frogn, Nesodden, Nordre Follo, Oslo og Ås. I tillegg deltar vannområdene Indre Oslofjord Vest, Oslo og PURA (Bunnefjorden med Årungen- og Gjersjøvassdraget). Disse styrker Fagrådets arbeid med sine egne interkommunale nettverk. Flere offentlige og private aktører som engasjerer seg for fjorden er også med i Fagrådet, og rådet har en sentral rolle i prosjekter der det er behov for regionalt samarbeid. Fagrådet består av et styre, et utvalg for drikkevann- og vannmiljøtiltak og et utvalg for miljøovervåkning. Fagrådet jobber hovedsakelig med å: • koordinere overvåkning av miljøforholdene i fjorden • rapportere om og redusere forurensningstilførselen til fjorden • bygge nettverk for å utnytte ressursene i medlemskommunene Fagrådet har mange ulike aktiviteter, men miljøovervåkningen har alltid stått helt sentralt i arbeidet. Fagrådet for vann- og avløpsteknisk samarbeid for kommunene rundt indre Oslofjord ble opprettet i 1977 med formålet : Fagrådet skal arbeide for å sikre fjorden som rekreasjons- og friluftsområdeI 2002 startet en revitalisering  av Fagrådets oppgaver, strategi og arbeidsmetoder og i 2003 ble det vedtatt en ny organisering og nye vedtekter.Vi fikk utvalgene ”Utvalg for miljøovervåking” og ”Utvalg for vannmiljøtiltak”. Samarbeid om vannforsyning var nå tatt ut som oppgave for Fagrådet. Det ble lagt mer vekt på overvåkingen av fjorden og tiltak for å begrense tilførselen av forurensing.



OSLOFJORD-
UNDERSØKELSEN 

II

NIVAS UTREDNING GAV SVAR & MULIGE LØSNINGER

NIVA påviste at produksjon av organisk stoff økte mange ganger som 
følge av tilførslene av næringsstoffer

Ved å stoppe tilførslene av fosfor kunne algeveksten reduseres

Få og store renseanlegg ville gi best kontroll over utslippene

Viktig å slippe forurensningene ut på dypt vann slik at næringsstoffene 
ikke var tilgjengelig for algeproduksjonen i overflaten 

Fosfor fjernes best ved kjemisk felling

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Noen som vet hvor avvløps vannet kommer?



VI VANT 1. RUNDE I KAMPEN FOR FJORDEN!

Generelt har 
miljøsituasjonen i 
Oslofjorden blitt bedre 
siden 1970-tallet 
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Etter hvert fikk man bukt med de verste tilførslene av næringsstoffer.



MEN…..
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Foto: Line K Haug





VI MÅ IGJEN KJEMPE FOR 
FJORDEN ! FORTSETTE OVERVÅKNING

Forskning og kunnskapsbygging 
om elver og fjord må fortsette

MER KUNNSKAP

kunnskap om nyere «utfordringer»,  
klimaendringer, miljøgifter, 
legemiddelrester, mikroplast etc. 

TILTAK OG FORNYELSE

Behov for fornyelse av 
infrastruktur, avløpssystemene og 
i de store renseanleggene. Behov 
for tiltak i fjorden. 
Kommunikasjon og forståelse !
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Holdt trykk på samlet overvåkning av fjorden. Ingen andre myndigheter ville tatt dette så omfattende.Opprettholdt og videreutviklet et fagmiljø med kunnskap om fjorden. Kontinuitet.Mange fra kommunene har vært med i utvalg, møter, prosjekter etc., og fått kunnskap og forståelse. Medarbeidere kommer og går og nye må læres opp. GenerasjonsperspektivFaglige kontaktnett mellom kommunene.Vaktbikkje, gjort anskrik når utviklingen går i feil retning.Overvåkingen må fortsette Forskning og kunnskapsbygging om elver og fjord må fortsetteVi må få mer kunnskap om nyere» utfordringer»,  klimaendringer, miljøgifter, legemiddelrester, microplast etc. Kunnskap må holdes i hevd, videreutvikles og overføres til nye generasjoner. Det vil fortsatt være behov for nye tiltak for  fornyelse av infrastruktur,  avløpssystemene, de store renseanleggene, vann i by anlegg og kanskje også flere tiltak i fjorden.



ORGANISERING
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Styret

Utvalg for 
miljøovervåkning

Utvalg for 
Drikkevann- og 
Vannmiljøtiltak
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Styret består av representanter fra eierkommunene, leder fra utvalgene og arbeidet koordineres av en sekretær. Miljøovervåkning: miljøovervåkning av indre Oslofjord. Består av medlemmer fra  kommunene rundt indre fjord, Stasforvalteren, Viken Fylkeskommune, Veas, vannområdene, UiO. Vannmiljøtiltak:  Drive nettverksbygging og kompentanseutvikling. Driftsseminarer mm.  



ØKONOMI
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 Kontingenten er kr. 4 pr. 
innbygger i 
medlemskommunene

 Støtte hos Statsforvalteren og 
Viken Fylkeskommune

 Søker prosjektstøtte 
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Kontigenten er vel på ca 4,1 milloner. Årlig inntekt vel ca 4,5 million



MILJØOVERVÅKNING
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Miljøovervåkingen av indre Oslofjord utføres av NIVA i samarbeid med Biologisk institutt, UiO, og HavforskningsinstituttetOvervåkingen av indre Oslofjord startet tidlig på 1970-tallet og har som mål å følge fjordens svar på gjennomførte rensetiltak rettet mot tilførsel  av næringssalter og organisk stoff.Miljøgiftproblematikken har senere kommet med i programmetTilførsel fra skip til indre Oslofjord.Atmosfærisk tilførsel av næringssalter til indre Oslofjord.Felles forvaltning av olje- og fettutskillere.Undersøkelse av amalganutslipp fra tannlegekontorer og tannklinikker. Forprosjekt.Bioakkumulering av sedimentbasert PCB i torsk - Direkte eksponering og eksponering gjennom næringskjeden.Indre Oslofjord - Sammenstilling av data om miljøgifttilførsler og forekomst av miljøgifter i sediment.Miljøgifter i sediment fra en datert kjerne fra Bærumsbassenget. Supplerende tiltaksovervåking i indre Oslofjord – miljøgifter i blåskjell. Kartlegging av bløtbunn med sedimentprofilbilder (SPI) i Bunnefjorden 2008.Opptak og effekter på torsk av miljøgifter fra sediment v/Ingrid Aarre (NIVA/ UIO).”Undersøkelser av miljøgifter i sediment fra Bunnefjorden" Supplerende tiltaksovervåking i indre Oslofjord – miljøgifter i blåskjell, fisk og reker. 



STATUS
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På kartet ser vi at vannkvaliteten i dag ikke er tilfredsstillende. Data fra de siste årene viser at tilstanden i fjorden innenfor Drøbak er i klassen «moderat». Ifølge lovverket (Vannforskriften) kreves det da tiltak for å bedre vannkvaliteten, og mulige nye tiltak må vurderes. Det er fortsatt usikkert hvordan endret vannkvaliteten vil påvirke fjorden. Derfor er det viktig at miljøovervåkningen fortsetter med full tyngde. Fagrådet fortsetter derfor arbeidet med å overvåke Indre Oslofjord og jobber for å tette kunnskapshull



NITROGEN

Liten økning pga. befolkningsvekst

FOSFOR

Liten økning pga. befolkningsvekst
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MILJØOVERVÅKNING

Foredragsholdernotater
Presentasjonsnotater
Rensegraden har også endret seg mye de siste 20-30 årene. I 1995 var det gjennomført en rekke tiltak for å redusere mengden fosfor i utløpene fra renseanleggene. På grunn av befolkningsøkningen siden den gang har det faktisk vært en liten økning i utslipp av fosfor. Rensegraden for nitrogen var derimot mye lavere i 1995 enn for fosfor, og det har vært en betraktelig nedgang i tilførsel av nitrogen til fjorden i de siste 20 årene i takt med at nitrogenrensing har blitt innført. Men fra 2003 var det på grunn av befolkningsveksten igjen en økning i tilførsel av nitrogen



NETTVERK/KOMPENTANSEHEVING

Årlig 
driftsseminar

Temaforedrag 
på års- og 
høstmøter

Samarbeids-
prosjektet

Seminarer 
med va-tema
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Fysiske forstyrrelser – det foreligger planer for å gjøre grunntvannsområder til landjord. Et dramatisk grep er fjerne deler av Drøbaksjeteen. Dette er det eneste område med tareskog i området og vil ikke påvirke indrefjord i postiv forstand. Overfiske – i de to soste tiår ha det vært beskymring for status for fiksepopulasjon i fjorden, sesielt torsk. Dette har resultert i restreksjoner på fiske- Vi ser i våre undersøkelser at det er store varasjoner av artssemmensetning og individdantall. Økosystemet viker ute av balanse.Miljøgidter- komplekst felt og må også sees sammen med andre trusler. Forstår ikke dette heltOvergjødsing- for hele Oslofjorden må vi redusere tilførselen av næringssalter og organisk stoff. Konsentrasjonene av spesielt nitrogen er for høy i store deler av fjorden. Vi må jobbe med bedre rensing- pgav befolknigsvekst, tilførseler fra landbruk, industri og naturlig avrenning fra elever. Klimaendringer – havet blir trolog varmere, mørkere og surere. Dette påvirker økosystemet



PROSJEKTER
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Felles 
resipient-
vurdering



PROSJEKTER
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Modellarbeid
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Takk for at jeg får komme for å fortelle om OslofjordenEn liten disclamer, alle vil prate om torsk, mens jeg vil hovedsakelig snakke om avløp- Vet dere hvor avløpet deres ender hen?
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